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În timpul facultății, pentru a mă întreține, am lucrat pentru o
revistă de modă. Nu câștigam mult, dar făceam două lucruri
care îmi plăceau. După terminarea facultății, jobul mult visat
s-a lăsat așteptat. Sinceră să fiu, nici nu știam exact care era
acesta prin urmare, atunci când prietena mea care era psiho -
terapeut mi-a propus să plecăm împreună în Germania, am
acceptat fără să stau prea mult pe gânduri.

Ea primise un job la un institut ce studia cazurile de abuz
psihic și era convinsă că îmi va găsi și mie ceva. Îndrăzneață
din fire, am privit asta ca pe o nouă oportunitate și am plecat,
speram eu, în căutarea jobului mult visat în Germania. A fost
mult mai greu decât mă așteptam eu la început. În primul
rând, pentru că nu vorbeam limba. Apoi, eu am fost mereu o
persoană deschisă, și eram obișnuită să socializez cu toată
lumea, iar în Germania m-am lovit de un zid la început. Înainte
de a apuca să mă acomodez cum trebuie, prietena mea a ple -
cat în Los Angeles iar eu am rămas singură, fără bani, job sau
casă. Era genul ăla de situație din care nu știi cum vei scăpa.

Faptul că știam limba engleză și experiența de la revistă m-au
ajutat foarte mult și așa am reușit să mă angajez ca și consul -
tant vestimentar pentru o revistă online. Nu era mult, dar era
exact începutul de care aveam nevoie pentru a mă aduce pe
linia de plutire.

După doi ani am învățat și limba și am decis să-mi continui
studiile începute în România. Ce am învățat de când sunt aici?
Ca străin, este important să dublezi, chiar să triplezi efortul pe
care îl depui pentru a fi luat în seamă. Dar asta nu e un lucru
neapărat rău. Mie mi-a prins bine. 

De când sunt aici am reușit mai mult decât speram. Lucrez ca
și consultant vestimentar, am terminat un master și în prezent
lucrez la o lucrare sociologică despre femeile europene și
diferențele dintre bărbați și femei. Poate că până la urmă, nu
e așa rău să fii omul extremelelor.
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Când ai alături
persoana potrivită 
Alina și Aurel S., 47 și 51 ani, Koln

Ne-am cunoscut într-o vară, în vacanță la bunici. Eu eram mai
mare ca ea cu 4 ani și nu aveam cea mai buna reputație în
grupul ei de prieteni. Dar îmi plăcea prea mult persoana ei,
pentru a mă lasa descurajat din prima. Prin urmare mi-am
petrecut fiecare sfârșit de săptămână la poarta ei, încercând
s-o conving să iasă cu mine.

Într-un final, la sfârșitul verii, a acceptat. Am mers împreună
la sărbătoarea recoltei și atunci am știut, femeia asta va fi soția
mea. Așa a și fost. Șase luni mai târziu ne-am căsătorit și mai
târziu au apărut și copiii. Doi băieți și o fată. 

Am fost un om muncitor de când mă știu și am luptat mereu
să le ofer o viață cât mai bună copiilor mei. Când lucrurile nu
au mai mers cum trebuie în România am știut că trebuie să
facem ceva.

Așa am decis împreuna să plecăm în Germania, întâi eu, apoi
ea. La început am făcut naveta între casă și străinătate.20
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Aveam o afacere cu mezeluri și produse din carne în România
și m-am gândit că asta ar merge și în Germania. Astfel a luat
naștere ideea de a deschide un magazin cu produse românești. 

Am început în Austria, aveam deja pe cineva care ne putea
ajuta cu locația acolo, cel puțin până ne puneam pe picioare.
În primul an a mers foarte greu, chiar pe minus. Lumea nu știa
de noi sau poate, pur și simplu, nu era interesată.

Dar nu voiam să ne dăm bătuți, astfel am vândut ce se putea
din Romania și cu ultimele economii am mai deschis un maga -
zin în Germania. E greu să începi o afacere în țara ta, cu atât
mai mult într-o țară străină.

Pentru că nu știam limba sau legile lor, ne-am lovit de tot soiul
de probleme, ba chiar am fost în pericol să pierdem afacerea.
Avantajul în Germania este că atunci când demonstrezi că ești
om muncitor și serios, ei vin și te ajută. Îți spun unde ai greșit
și ce ai de făcut ca pe viitor să nu repeți greșeala.

Deși la început a fost la fel de greu, cu timpul lucrurile s-au
mișcat și au început să meargă mai bine. Lumea a aflat de noi
iar acum avem oameni care vin și din alte localități pentru
produsele noastre. 

Oricât de greu a fost, soția mea mi-a fost mereu alături. De o
lună de zile este și ea în Germania și încercăm să punem pe
roate un al treilea magazin. 

Copiii noștri ne dau putere să mergem mai departe, astfel că
efortul depus nici nu mai pare așa mare. Știu că suntem încă
la început de drum și mai avem mult de parcurs, dar nu ne
putem da bătuți acum. 

Copiii noștri au nevoie de modele de urmat în viață, au nevoie
să știe că prin muncă orice se poate realiza.
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După muncă, 
și răsplată
Dragoș S., 32 ani, Munchen

Cumva, cred că m-am pregătit toată viața pentru Germania.
Am studiat limba germană încă din clasele primare. Tatăl meu
a murit când eu eram copil și am rămas doar cu mama. I-a
fost foarte greu să mă crească singură și a muncit pentru ca
mie să nu-mi lipsească nimic. Ea îmi spunea mereu să învăț,
să reușesc în viață. 

Am urmat un liceu cu profil economic, dar am continuat să
învăț și limba germană. Deși era grea, ceva mă atrăgea la ea.
După liceu am făcut un pas mai mare și am plecat în București
la facultate, unde am studiat managementul. Mi-a plăcut
foarte mult tot ce am studiat și am știut imediat că ăsta este
do meniul în care vreau să lucrez. Pentru a mă întreține, în
facultate am lucrat la o firmă de pază și mai târziu pentru
McDonald’s. Nu era situația ideală, dar nu voiam ca mama mea
să se necăjească și mai mult pentru mine, de teamă că nu
m-ar putea ajuta cu banii. Deși știam exact ce vreau să fac
după facultate, mi-a fost imposibil să găsesc un job în do -
meniu atât de repede. 22
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Așa că m-am angajat la o agenție de turism, unde timp de doi
ani am învățat mai mult decât aș fi crezut. Când mama mea
s-a îmbolnăvit, am știut că trebuie să fac mai mult pentru a
putea avea grijă de ea. Așa am decis să plec în Germania.

După trei luni de căutări neîncetate, am reușit să-mi găsesc
un job ca recepționer la un hotel de trei stele din Frankfurt.
Tot ce învățasem până acum mă pregătise pentru acest mo -
ment, facultatea, limba, totul. Sau așa credeam eu. 

Cum socoteala de acasă nu se potrivește cu cea din târg, nici
situația mea nu a fost mai diferită. Tot ce învățasem eu îmi era
de folos, dar nu de ajuns. Eu știam noțiunile tehnice, acum era
momentul să mă ocup și de cele practice. Deși mi-a fost greu
la început pentru că eram singur și trăiam cumva cu teama că
nu mă voi ridica la nivelul așteptărilor, am mers înainte cu
inima deschisă. M-am acomodat foarte repede și fiind o fire
veselă și sociabilă, mi-am făcut prieteni cu ușurință. 

În timpul liber îmi place să cânt la chitară și mi-am găsit
prieteni cu care împart această pasiune. Așa am cunoscut-o
și pe soția mea, într-un bar de amatori unde mai cântam din
când în când. Cred că talentul meu a cucerit-o pe loc. Ne-am
căsătorit anul trecut în România, iar mama mea ne-a fost și
ea alături. Am muncit mult la visul meu și asta a dat roade. De
câteva luni am fost promovat la funcția de manager, lucru pe
care mi-l doream încă de când am ajuns în Germania. 

N-aș putea spune exact unde este acasă pentru mine. Cred că
acasă e acolo unde te simți cel mai bine, unde îi ai pe cei dragi
alături de tine.

Mă gândesc ca pe viitor să o aduc și pe mama mea să stea cu
noi. A muncit o viață întreagă și acum e momentul să fie
liniștită. Cred că va fi foarte încântată. Nu i-am spus încă, dar
soția mea mi-a făcut cea mai frumoasă surpriză și în curând
voi fi tătic. Vreau să-i pot oferi copilului meu cea mai bună
viață și toată dragostea din lume. 23



Oamenii care ne
schimbă viața 
Ioana M., 34 ani, Berlin

Se spune că medicina în sine este un domeniu foarte greu și
complex și că numai cei puternici reușesc. În prima mea
amintire dintr-un spital apar eu, o fetiță blonduță, firavă, cu
un genunchi julit și sângerând.

Aveam în jur de șase-șapte ani, eram la bunici la țară și mă
plimbam cu fratele meu cu bicicleta. O clipă de neatenție și o
groapă și, mai târziu, eram pe jos cu piciorul prins sub
bicicletă. Nici nu știu ce simțeam mai tare, durerea de la picior
sau teama că voi fi certată. Bunicii mei m-au dus imediat la
spital, unde l-am întâlnit pe cel ce avea să-mi influențeze
viitorul. Era un medic în vârstă, dar cu o răbdare incredibilă. A
știut ce să-mi spună să mă simt mai bine și durerea n-a mai
părut așa mare. 

Și uite așa am ajuns, câțiva ani mai târziu, după terminarea
liceului, să mă înscriu la facultatea de medicină. Au fost cei
mai grei ani, cu nopți întregi nedormite și multe momente în
care nu credeam că voi reuși. Cred că asta m-a făcut ca în anul24

PO
RN

IT
 D

IN
 P

IT
EȘ

TI



doi de rezidențiat la cardiologie, să mă decid să plec din țară.
Situația medicilor din România nu era prea roz și voiam ca
munca mea să nu fie în zadar, să pot ajuta oamenii și să devin
un medic cât mai bun. 

Și am plecat în Germania. Odată ajunsă acolo, primul instinct
a fost să plec înapoi. Dacă în România îmi fusese greu, aici era
infinit mai rău.

Faptul că eram un străin și nu vorbeam limba foarte bine nu
m-a ajutat deloc la început. Oamenii au tendința să respingă
lucrurile noi, necunoscute. Așa eram și eu, un medic străin, din
România. Parcă îi auzeam pe ceilalți spunând, de ce n-a stat
la ea acasă? Fiind străin, cauți mereu să te integrezi, să le
demonstrezi celorlalți că poți mai mult și că ești demn de
aprecierea lor. Așa am ajuns să îmi petrec aproape tot timpul
la spital. Dacă nu făceam gardă pentru mine, sigur țineam locul
altcuiva. Se spune că atunci când faci ceea ce-ți place nu simți
greutatea lucrului respectiv. Cumva cred că asta s-a întamplat
și în cazul meu. Altfel nu cred că aș fi rezistat.

Oricât de greu a fost, nu am dat înapoi și, cu trecerea timpului,
lucrurile s-au îmbunătățit. Deși nu am vorbit despre asta
niciodată, simt că am câștigat în sfârșit respectul și aprecierea
cole gilor mei. Acum îmi este mult mai bine, am colegi de dife -
rite naționalități cu care m-am împrietenit și împreună cu care
petrec puținul timp liber pe care îl am. În plus, am mulțumirea
că pot face ceea ce îmi place și sunt și apreciată pentru asta.
N-am uitat nici de România, merg acasă ori de câte ori am
ocazia. Și peste ani, atunci când va fi momentul potrivit, îmi
doresc să mă întorc. Aș vrea să deschid un cabinet, sau poate
chiar o clinică și să fac în continuare ceea ce îmi place, să ajut
oamenii și să le ofer alinare.

Îi voi fi veșnic recunoscătoare domnului doctor pentru răbda -
rea pe care a avut-o cu fetița speriată cu genunchiul julit și
mi-aș dori să pot transmite mai departe căldura și bunătatea
de care dumnealui a dat dovadă. 25



Despre muncă 
și reguli
Marian N., 43 ani, Essen

Am muncit de când mă știu. Am crescut alături de cinci frați
și surori, eu fiind cel mai mare. Cumva am simțit mereu că e
de datoria mea să am grijă de ei, dar asta nu m-a deranjat
niciodată. Deși am fost o familie numeroasă, părinții mei au
muncit pentru noi și ne-au ajutat, atât cât au putut. 

Am terminat școala generală la noi în cartier, după care am
urmat un liceu cu profil tehnic. Deja după liceu nu mai aveam
răbdare. Voiam să am banii mei și să îi pot ajuta și pe ceilalți
frați. Astfel am ajuns să mă angajez pe rând la un abator, o
fabrică de ambalat și mai târziu la un restaurant. Nu era rău,
dar știam că se poate și mai bine. 

Cum munca n-a fost nicio da tă o problemă pentru mine, la
douăzeci și patru de ani am decis să plec din țară, să-mi încerc
norocul prin străinătate. 

Era la modă atunci să lucrezi afară, sau cel puțin așa mi se
părea mie. Am dus-o așa vreo doi ani, prin mai multe țări,26
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muncind în diverse domenii. Din ce câștigam trimiteam celor
de acasă, dar încercam să pun și ceva deoparte. Prin anul 2000
un prieten m-a rugat să îi cumpăr o mașină din Germania.
Când mi-a cerut ajutorul și a doua oară, mi-am dat seama că
aș putea face ceva bani din treaba asta și am continuat. O
perioadă a mers foarte bine, dar la un moment dat, piața s-a
saturat și am știut că e momentul să mă opresc. 

Cu banii strânși am deschis un mic bar pe lângă Berlin. Așa am
cunoscut-o pe soția mea, la un interviu pentru postul de
barman. După multe nopți nedormite și sute de povești de
pahar din partea clienților, mi-am dat seama că nu e de mine. 

Mie nu-mi place alcoolul și nici oamenii băuți. Mie îmi place
să gătesc. Așa că am renunțat la bar și împreună cu soția mea
am deschis un restaurant.

La început găteam doar eu. Făceam asta cu mare drag și știu
că ăsta este unul din motivele pentru care lucrurile merg bine.
Când pui suflet în ceea ce faci este imposibil să nu reușești.
Acum am lăsat pe altcineva la bucătărie, avem tot mai mulți
clienți și vreau să fiu în sală, să-i întâmpin personal și să știu
că sunt mulțumiți. Dar chiar și așa, nicio farfurie nu pleacă din
bucătărie fără s-o verific.

A fost foarte greu la început. Trebuie să înveți regulile în
Germania, care sunt stricte. Ai făcut o greșeală, trebuie să
plătești. 

De exemplu, eu mi-am pierdut permisul de conducere acum
doi ani și de atunci tot încerc să-l recuperez. E greu, dar dacă
ești om serios și muncești, până la urmă îți va fi bine. 

Acum muncesc pentru familia mea, am doi copii iar soția este
din nou însărcinată. Știu că nu e încă momentul, dar vrem să
ne întoarcem acasă într-o zi. Vreau să îmi mut afacerea în
România și să ne ocupam cu toții de ea ca și până acum, ca o
familie. 27



Totul pentru copii
Maria S., 43 ani, Munchen

Am crescut într-un sătuc din România, Lunca Cernii, la câțiva
kilometri depărtare de Hunedoara. Oamenii erau mereu săritori
și dornici să te ajute. Așa am fost crescută și eu, o fire veselă
și sociabilă. 

După terminarea liceului, l-am întâlnit pe soțul meu și după
ceva timp ne-am căsătorit. La douăzeci și unu de ani a venit
pe lume fetița noastră. Am lucrat într-o fabrică de confecții
până aceasta s-a închis și mai apoi ca barman într-un
restaurant. 

Munca nu a fost o greutate pentru mine, mereu am vrut să-i
ofer fetei mele tot ce-i mai bun, chiar și după ce eu și soțul
meu ne-am separat. Așa a venit și decizia de a pleca din țară.
Mi-a fost greu să mă despart de cei dragi, dar știam că trebuie
să fac asta dacă vreau să-i asigur un viitor mai bun fetei mele.

Am lucrat în Italia, Franța și într-un final am ajuns în Germania.
Am lucrat atât în domenii cunoscute mie, cât și în unele
complet diferite. Am fost croitoreasă, am lucrat în restaurant,
întâi ca ospătar, apoi ca barman, am fost dădacă, am făcut și
menaj pentru familiile respective.28
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Nu am dat niciodată înapoi indiferent de greutatea jobului. Cu
toate astea, cel mai greu mi-a fost în Germania.

La dorul de casă și familie s-a alăturat și răceala celorlalți când
te văd străin. Oamenii erau diferiți, nu se asemănau celor de
acasă, cu care eu eram obișnuită. Dar nu m-am lăsat descu -
rajată. Am învățat limba germană de la televizor și încet, încet
am început să mă integrez. Oamenii sunt reticenți la început
pentru că nu te cunosc dar dacă înveți limba și te arăți
binevoitor, vei reuși să dărâmi acel zid. Fiind o fire sociabilă și
comunicativă de fel, mi-am făcut repede prieteni, atât români,
cât și de alte naționalități. Unul din ei chiar m-a ajutat cu
locuința și cu locul de muncă. 

Acum lucrez la un magazin românesc și interacționez zi de zi
cu românii veniți la muncă în Germania. Chiar dacă suntem
departe de casă, ne-am făcut cu toții o comunitate unde ne
ajutăm și ne sprijinim reciproc. 

V-am spus că tot ce-am făcut a fost pentru fetița mea. Anul
acesta mi-a făcut cea mai mare bucurie, a obținut o bursă de
studii la o facultate de renume. 

Drept răsplată, am organizat o excursie pentru noi două prin
câteva orașe din Europa. Fericirea ei este și fericirea mea. Banii
pe care i-am strâns i-am investit tot în viitorul nostru. Asta
vreau să fac, să mă întorc acasă. Am ridicat o pensiune în
România care, sper eu, va fi gata într-un an sau doi. Mi-a plăcut
mereu să fiu înconjurată de oameni și știu că m-aș descurca
de minune.

Lângă pensiune este și o podgorie, mi-ar plăcea tare mult
să-mi fac și o cramă. Am citit multe cărți de viticultură și cred
eu că sunt pregatită să fac un vin bun. Acum să vedem ce spun
și clienții de la pensiune. 

Dar toate astea în timp, am învățat să am răbdare. Știu că
lucrurile bune se întâmplă la momentul potrivit. 29



Împreună, 
la bine și la rău
Alin și Marilena G., 45 și 40 ani, Berlin

Viața m-a învățat că oricât ai munci, totul este în zadar dacă
nu ai pe cineva alături să-ți ofere sprijin. 

Am știut mereu că soțul meu este omul acela. Am muncit
amândoi de mici și visul nostru a fost să putem realiza ceva
pentru noi și să le clădim un viitor frumos copiilor noștri.

Am încercat să facem asta în România, am lucrat în diverse
domenii, ba chiar am avut și un magazin alimentar. Din păcate,
lucrurile nu au mers așa cum ne doream noi. Prin 2004, sora
mea care era stabilită în America de mulți ani, ne-a chemat la
ea. Am văzut asta ca pe o oportunitate și nu am stat prea mult
pe gânduri. 

Când am ajuns acolo abia am realizat că celebrul vis american
e departe de a fi vis și că trebuie să muncești din greu pentru
a sta pe linia de plutire și abia mai apoi să reușești să realizezi
ceva. Dar munca nu a fost o problemă pentru noi nici în
România și nu aveam de gând să ne împotmolim aici. 30
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După ani de trudă și răbdare multă am reușit până la urma să
obținem și mult râvnita cetățenie americană. Pe lângă cetățe -
nie, cea mai mare bucurie și realizare pentru noi a venit din
partea băiatului nostru. Ce mândrie mai mare poate fi pentru
părinți decât aceea de a-și vedea copiii călcându-le pe urme. 

Așa a făcut și Claudiu, băiatul cel mare care, după multă
muncă și sârguință a reușit să obțină o bursă de studii la
Cambridge, una din cele mai renumite universități din Anglia.
Cât despre noi, după zece ani petrecuți acolo, nu ne simțeam
în niciun fel legați de America și nici ca acasă. 

Așa am decis că e momentul să încercăm altceva și am plecat
în Germania. Cu banii strânși în America am reușit să ne cum -
pă răm o casă într-un cartier select din Munchen și să începem
o nouă afacere în domeniul serviciilor alimentare. Cel mai greu
la început cred că a fost cu oamenii, care ne-au perceput ca
intruși și nici nu ne salutau pe stradă. Chiar îmi amintesc că
într-o dimineață m-am întâlnit pe stradă cu o vecină, o doam -
nă bine îmbrăcată și cu influență în cartier. Crezând că am s-o
impresionez, m-am grăbit să o salut într-o germană de începă -
tor, doar ca să primesc din partea dumneaei o privire încrun -
tată și un negativ semn făcut din cap.

Dar zilele au trecut și acum e mai bine, am început să ne
cunoaș tem unii cu alții. Ba chiar vin în restaurantul nostru cu
plăcere și încearcă produsele românești. În viață trebuie să ai
răbdare, niciun lucru bun nu se întâmplă peste noapte.
Suntem mulțumiți cu ce am realizat până acum. 

Partea bună în Germania este că atunci când vrei să faci ceva,
ești ajutat de toate instituțiile statului. Ei îți spun unde ai gre -
șit prima dată și te sfătuiesc cum să faci să fie bine pe viitor.
Depinde doar de tine dacă alegi să respecți regulile sau nu. 

Chiar dacă suntem de doar un an în Germania, noi suntem
optimiști. Vom munci la fel de mult în continuare și poate cine
știe, peste câțiva ani vom avea afaceri în toată Europa. 31



Când o ușă se
închide... 
Cătălin S., 37 ani, Frankfurt

Am vrut mereu mai mult de la viață. Am o soție minunată și
doi copii frumoși și sănătoși. Nu m-aș fi gândit vreodată că o
să ajung prin Germania sau că voi avea această meserie. 

Am fost pasionat de cifre și calculatoare încă de mic. Am
urmat un liceu cu profil matematică-informatică. După liceu,
facultatea de cibernetică, statistică și informatică economică
mi s-a părut cea mai bună alegere. Nu am reușit să mă angajez
în domeniul dorit de mine după facultate așa că am decis
să-mi încerc norocul în străinătate. 

Cu economiile pe care le aveam am plecat în Germania și
împreună cu un prieten am închiriat o casă pe care am trans -
format-o într-un restaurant. Ca orice investiție, este nevoie de
timp pentru a fi amortizată. Se spune că dacă vrei ca un lucru
să iasă bine, trebuie să îl faci cu mâna ta. 

Pentru că soția mea abia născuse, avea nevoie de mine să îi
fiu alături ei și celui mic. Nu am crezut niciodată că am să32
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plătesc atât de scump pentru timpul petrecut alături de
familia mea. Mergeam destul de des acasă în România, dar
nu-mi făceam griji pentru că știam că în Germania afacerea
rămâne pe mâini bune. De fiecare dată partenerul meu de
afaceri și prieten din copilărie rămânea să se ocupe de orice
problemă ar fi intervenit.

Cel puțin așa credeam eu. În realitate, lucrurile stăteau diferit.
Prietenul nu s-a mai dovedit a fi în continuare alături de mine,
afacearea noastră de care avea grijă a devenit numai a lui. Așa
am ajuns să rămân singur și îndatorat, după ce a plecat și a
luat toți banii cu el. 

Astfel, am rămas nu numai extrem de deza măgit, dar mai ales
cu un munte de datorii pe cap. În acel moment am realizat că
nu mă mai pot împărți în continuare între familie și restaurant,
așa că mi-am adus și familia să locuiască împreună cu mine. 

La început a fost foarte greu. Fără bani, cu un copil abia
născut, într-o țară străină și fără prieteni care să mă ajute. La
toate acestea se adăugau și datoriile care creșteau pe fiece zi.
Dar știam că nu trebuie să renunț. Și ajutorul a venit de unde
nici nu mă așteptam. Proprietara casei unde era și restaurantul
nu a rămas indiferentă la drama mea și mi-a făcut o ofertă
pentru a cumpăra casa, cu plata în rate. 

Acela a fost momentul în care am știut că lucrurile se vor
îmbunătăți. Restaurantul a început să meargă din ce în ce mai
bine și așa am reușit să îmi deschid o linie de producție
mezeluri. Majori tatea angajaților sunt români și au contracte
de muncă în România, vreau ca toate taxele să ajungă acolo. 

Nu vreau să rămân în Germania, mie îmi place țara mea. A
trebuit să rămân mai mult pentru a plăti datoriile, dar familia
mea este deja înapoi acasă. Momentan stau două săptămâni
în Germania, două în România. Nu e situația ideală, dar știu că
în curând mă voi putea întoarce în țară și îmi voi continua
aface rile de acasă, alături de familia mea. 33



Un nou început
Mihaela I., 28 ani, Bonn

Povestea stabilirii mele în Germania e tristă și fericită în ace -
lași timp. Am părăsit România și tot ce se afla în ea, cu gândul
să dau uitării evenimentele tragice, dureroase, pot spune, ce
veniseră tăvălug peste mine. O familie destrămată, un prunc
de abia născut pierdut, lipsa unui suport material și probleme
din ce în ce mai multe.

Am decis să plec și să încerc să iau totul de la capăt într-o altă
lume. Așa am ajuns în Germania. Atât de multe lucruri diferite
de ce aveam noi acasă, o altă limbă, alți oameni, alte legi,
m-am trezit parcă în mijlocul unui joc în care se schimbaseră
brusc regulile. Într-un fel asta a fost salvarea mea, eram atât
de prinsă de noutate și încercam să învăț, să cunosc, să înțeleg
încât am lăsat în urmă ușor, ușor, toată povestea mea.

Într-o primă fază mi-am căutat o locuință în care să stau
pentru o vreme, la comun cu alți oameni pentru că venitul
nu-mi permitea să trăiesc de una singură. Îmi aduc aminte că
lucram mult și greu, zile întregi, mă trezeam foarte de dimi -
neață și plecam spre casă foarte târziu. Mergeam în fiecare zi
într-un atelier de croitorie și trăgeam ore în șir la mașină metri
întregi de materiale și de gânduri. 34
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Eram mai tot timpul înconjurată de oameni străini, de mai
multe naționalități ceea ce a fost un lucru bun pentru că tre -
buia să comunic și astfel să asimilez limba cea noua. În ordinea
deprinderilor învățate au fost mai întâi limba, apoi rânduiala
locului, după care au urmat zonele, obiceiurile și tradițiile
orașului meu. 

În cele din urmă, mi-am cunoscut viitorul soț, la biserica la
care obișnuiam să merg în fiecare duminică. Și de atunci,
lucru rile au început să se schimbe. Am avut norocul să întâl -
nesc un om excepțional, cald, înțelegător și puternic, care m-a
sprijinit și m-a iubit din prima zi. Curând ne-am decis să
locuim împreună, să împărțim timpul, apartamentul și toate
clipele vieții.

A urmat venirea pe lume a băiețelului nostru și implicarea din
ce în ce mai mult în comunitatea românească din care făceam
parte. Mergeam regulat la evenimente culturale, la slujbe reli -
gi oase dedicate românilor, la zile onomastice și alte mani -
festări sociale din localitatea noastră. Ne-am făcut astfel mulți
prieteni și suntem atât de fericiți în rândul lor.

Am urmat cursuri de asistentă medicală pentru a mă angaja în
cadrul unui spital de stat, dar încă nu mi-am depus resume-ul
pentru a găsi un job pentru că stau acasă cu David în concediu
de maternitate. După ce va mai crește puțin, îl voi înscrie la
creșă, iar eu voi merge la serviciu.

Acum viața mea a intrat pe un făgaș și-i mulțumesc lui
Dumnezeu pentru această a doua șansă. Sunt înconjurată de
tot ce mi-am dorit vreodată: familia mea numeroasă, prieteni
buni, o țară care m-a primit într-un mod prietenos, locuri
frumoase și bine organizate. 

Îmi place Germania, am găsit aici o deosebită ordine, disciplină
și mai ales oameni corecți. Nu sunt cei mai vorbăreți sau ve -
seli, dar sunt cinstiți și de cuvânt. Mă bucur pentru tot ce am
și sunt sigură ca în viitor lucrurile vor fi din ce în ce mai bine. 35



O viață pentru 
a povesti 
Ioana S., 50 ani, Berlin

Viața mea în Germania a început cu mult timp în urmă, cu
aproape douăzeci de ani. Eram o tânără traducătoare, îndră -
gostită iremediabil de limba germană, dornică să conversez și
să-mi exersez cunoștințele lingvistice cât mai mult. 

Uneori eram și ghid pentru câte un grup de tineri care vizitau
țara noastră și doreau să ne descopere cultura și civilizația,
însoțindu-i prin România și prezentându-le cele mai frumoase
obiective turistice. De asemenea, în Germania am călătorit
destul de des în acea perioadă, vizitând orașe diverse precum
Berlin, Munchen, Stuttgart, Koln.

În tot acest du-te vino dintre țări, l-am cunoscut pe soțul meu,
german get beget, cu doisprezece ani mai în vârstă decât mine.
La scurt timp, m-a cerut de nevastă și mi-a propus să ne sta -
bilim în Berlin, orașul său natal. El era inginer, avea o casă dră -
guță la periferie și iubea câinii. Îl iubeam foarte mult dar gân dul
că ar fi trebuit să trăiesc definitiv în altă țară mă înspăimânta
puțin.36
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În cele din urmă am acceptat și astfel m-am trezit cu valizele
doldora de lucruri românești părăsind viața și țara cu care
eram obișnuită. N-am să uit niciodată ziua plecării din
România, singură, într-un pardesiu brodat, pe un aeroport care
până atunci îmi fusese drag, cu toată viața mea împachetată
în două bagaje, făcând cunoștință cu necunoscutul.

Totul mi-a plăcut enorm de la început: noua locuință, așezată
într-o oază de verdeață, situată la câțiva kilometri de centrul
orașului, noul job la cea mai faimoasă universitate din Berlin,
mai întâi pe postul de asistent, apoi, cu trecerea timpului, pe
cel de profesor, colegii, vecinii, chiar și magazinele. 

La un an și jumătate a apărut și primul nostru copil, o fetiță
Maria, apoi după încă doi ani, băiețelul Andrei. Și de atunci
toată atenția noastră a mers către ei. Mă împărțeam între fa -
cul tate și copii. Iubeam ce făceam, fiind înconjurată de stu -
denți sârguincioși și colegi devotați meseriei lor. Desfășuram
diverse activități în cadrul universității și eram implicată în
multe proiecte. 

Copiii mei au crescut, acum Maria e și ea o tânară studentă la
me dicină, iar Andrei în an terminal de liceu, urmând să-și alea -
gă universitatea către care va merge. Maria frecventează școala
în alt oraș și nu pot spune că nu-mi este greu să o știu depar -
te, singură și fără ajutorul meu. Dar, pe de altă parte, știu că a
crescut și că e timpul să zboare cu propriile aripi. În curând va
urma Andrei și atunci voi rămâne doar cu studenții mei.

Cu toate acestea, nu există an fără să revin în România, să-mi
vizitez rudele, părinții și casa părintească. Mi-am dus copiii
încă de mici în România să cunoască meleagurile pe care am
crescut și m-am format, să-și vadă bunicii și verii, să-și for -
meze o opinie despre patria mamei lor.

Amândoi înțeleg și vorbesc perfect românește. Am păstrat
întotdeauna legătura cu țara în care m-am născut, așa m-am
simțit confortabil, să nu-mi reneg rădăcinile. 37



Acasă e acolo 
unde e familia
Victor D., 48 ani, Stuttgart

Când am plecat din țară eram prea tânăr și cam crud la minte,
nu știam niciun cuvânt în germană, nu știam bine nici măcar
ce vreau de la viață sau de la noua țară. Îmi amintesc doar că
voiam să muncesc, să câștig bine, să nu mă mai întorc în satul
meu, în care tot ce puteam să fac era să mă ocup de muncile
din gospodărie, să-mi petrec mare parte din timp în compania
animalelor din ogradă. Voiam să răzbesc mai întâi eu, să-mi
ajut frații rămași acasă, părinții, să le trimit bani, să le fac viața
mai ușoară. 

Când muncești mult și greu acasă, nu ți se mai pare complicat
nici în străinătate. Dacă ești serios și-ți vezi de treabă, îți
merge bine, nu ai nicio problemă nici cu oamenii, nici cu
autoritățile. Am avut diverse job-uri de când am venit aici: mai
întâi am lucrat la o fabrică de ambalat, apoi la distribuit marfă
pentru magazine, la gestionat produse, contabilitate, în cele
din urmă mi-am deschis propria afacere. Lucrurile au mers din
ce în ce mai bine o dată cu învățarea limbii germane. Am mers
la cursuri pentru perfecționare, mi-am făcut prieteni și cunos -38
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cuți printre germani, mi-am creat legături apropiate cu colegii
pentru a conversa mult.

Acesta este sfatul meu pentru oricare român care se decide
să plece din țară: să se înzestreze cu îngăduință, să fie rezis -
tent în orice împrejurare. Să nu cedeze primului impuls de a
deznădăjdui, de a da înapoi, de a se întoarce acasă. Nu există
să nu reușești, lucrurile sunt în așa fel organizate în țara asta,
încât nu ai cum să nu izbândești. Totul e bine pus la punct,
autoritățile și instituțiile statului sunt astfel create pentru a
te sprijini și a-ți oferi suport.

Acum alături de mine au venit și frații mei și alți cunoscuți din
satul din care am plecat. La rândul lor, și-au adus familiile,
soțiile, copiii, și-au gasit job-uri, și-au format o altă viață. De
câțiva ani sunt antreprenor, conduc un depozit de produse
românești, aduse direct din România. Am depășit etapa de a
căuta un job bine plătit. Mă întreb cum să fac să-i ajut pe
românii care vin în Stuttgart și nu știu încotro s-o apuce. Toți
cei care lucrează pentru mine sunt români, m-am gândit că
sunt obligat să ofer o șansă celor care sunt nou veniți, pentru
a beneficia și ei de experiența și cunoștințele mele. Soția mea
mă sprijină în tot acest demers de a crea oportunități pentru
românii nou veniți la noi în localitate și s-a decis să pună
bazele unei publicații românești, cu știri, informații, îndrumări,
anunțuri și alte elemente de interes pentru acești români.

Am prins rădăcini în aceste locuri, ne preocupă binele comun
al compatrioților noștri, vrem să ne implicăm inclusiv la nivel
local pentru a purta un dialog deschis cu autoritățile germane
în vederea unei bune integrări a comunității românești în
societatea gazdă. 

Aceasta e viața mea din Germania, după cum vedeți, departe
de a fi monotonă, plictisitoare sau săracă. Dimpotrivă, pot spu -
ne că am avut succes, dar din propria mea experiență succesul
simplu nu ajută la nimic, contează și partea umană pe care o
implici. Mulți oameni fac bani, prea puțini îi fac cu suflet. 39



Români uniți, chiar
și peste hotare 
George M., 36 ani, Munchen

Sunt în Germania de doi ani, imediat după ce am divorțat. Eu
am terminat facultatea de medicină dentară și am lucrat în
țară ca tehnician dentar. Îmi plăcea foarte mult ce făceam, dar
m-am hotărât în cele din urmă să emigrez și să o iau de la
început.

Aici, de cum am ajuns, am început să lucrez într-un restaurant,
mai întâi la bucătărie, apoi ca ospătar. A fost greu, obositor și
destul de neplăcut. Plecasem de la o meserie frumoasă,
pentru care învățasem mult, și ajunsesem la o activitate plicti -
sitoare, total neintelectuală. Dar ca să mă pot întreține, mai
ales că altă alternativă nu aveam din cauza limbii pe care nu o
cunoșteam, am acceptat-o în mod tacit.

Fratele meu trăia în Germania de mai mulți ani, prin urmare
cunoștea locurile, se descurca bine și situația lui îi permitea
să mă ajute în cazul în care aș fi ramas fără job. Nu a fost însă
nevoie să apelez la el, pentru că am avut noroc să-mi găsesc
imediat un loc de muncă.40
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Probabil ca mulți alți români aflați departe de casă, singur,
m-am aruncat în muncă, petrecând ore întregi în restaurantul
italienilor, efectuând tot soiul de alte activități. De altfel,
patronul Antonio, era un bătrânel simpatic și foarte generos.
Aveam mâncarea asigurată în fiecare zi, plus cazarea gratuită,
două camere mobilate și curate chiar deasupra localului. Era
locul perfect pentru mine.

Mi-am făcut curând și prieteni cu care îmi petrec timpul liber,
sărbătorile și week-end-urile. Ieșim vara în spațiile de agre -
ment special organizate pentru recreere la un grătar sau înot,
la concerte sau evenimente organizate pentru români. 

Aici în Munchen pot spune că există o comunitate românească
destul de omogenă, comunicăm mult și pe Facebook, ne
sunăm și ieșim împreună în oraș la o pizza. 

De exemplu, săptămâna trecută un prieten a postat pe pagina
comunității noastre un anunț prin care informa că urma să
plece în România cu mașina lui proprie și întreba dacă era
cineva interesat să meargă împreună cu el. Oferea posibilitatea
cuiva să ajungă în țară fără să plătească vreun bilet. Așa e în
străinătate, ne ajutăm unii pe alții. Asta îmi place foarte mult.

Aici o să întâlniți des oameni care povestesc despre faptul că au
fost ajutați de prieteni. Când nu mai au unde să stea, când nu
mai au bani, speranță sau loc de muncă. De fapt, așa au și ajuns
în Germania, marea majoritate spun că au venit la un prieten.

Nu știu cât timp voi mai sta aici, nu m-am gândit serios la
acest aspect. 

Ce știu este că voi încerca să realizez ceva, voi încerca să
lucrez în domeniul meu, chiar am depus un CV la o clinică den -
tară pentru a mă angaja acolo. Acum că știu cât de cât limba,
mi se schimbă perspectivele. Ce a fost mai greu a trecut, nu
pot aștepta decât lucrurile bune. Cu siguranță, după atâta
strădanie, vor veni și rezultatele. 41



Plecat de jos 
Petruț V., 42 ani, Koln

Am fost, cum s-ar zice în zilele noastre, un copil problemă.
Copilăria mi-am petrecut-o la bunicul meu la țară. Cei mai
frumoși ani din viața mea. Copiii din ziua de azi nu mai știu să
copilărească, cu toată tehnologia asta la îndemână.

Eu mă trezeam dimineața la primul cântat al cocoșilor și până
nu apunea soarele nu-mi stăteau picioarele. Mergeam la
scăldat, făceam bombe din noroi sau băteam mingea până îmi
toceam genunchii și tălpile. Asta când era de joacă. În restul
timpului, bunicul meu mă lua cu el cu oile sau la câmp. Am
învățat de mic ce înseamnă munca și responsabilitatea și toate
astea numai de la el. În serile târzii și reci de toamnă stăteam
în jurul focului și îmi recita poezii, acompaniat de chitara lui
veche și hodorogită.

Anii au trecut, eu am crescut și o dată cu mine a crescut și
pasiunea pentru muzică, cred eu moștenită de la bunicul meu.
M-am desprins cu greu de el când am plecat la București
pentru a studia la Școala Populară de Artă. Am plecat de acasă
cu gândul de a deveni un mare muzician și a-l face  mândru
de mine. Anii de studiu au trecut și succesul meu s-a lăsat42
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așteptat, așa că am luat decizia de a-mi încerca norocul peste
hotare. Mi-am făcut planul și am pornit la drum.

Așa am ajuns într-un orășel din Germania, fără bunicul meu,
prieteni sau măcar cunoștințe. Bineînțeles că planul meu de
pe hârtie nu avea nicio legătura cu realitatea. Pentru că trebuia
să mă întrețin cumva, m-am angajat la un restaurant ca
spălator de vase. Când nu știi limba și nu ai nici experiență,
ăsta e cel mai bun job pe care îl poți găsi.

Primele luni au fost groaznice de-a dreptul. Nu aveam prieteni,
nu puteam socializa, abia mă descurcam cu traiul de zi cu zi.
Dar nu aveam de gând să mă întorc acasă cu coada între
picioare așa că am mers înainte. Ajutat de legislația Germaniei,
m-am înscris la cursuri de limba germană. Ziua mergeam la
școală, iar seara la job.

Am învățat de la bunicul meu că munca nu e niciodată în zadar.
Așa s-a întâmplat și cu mine când, într-o noapte după munca
la bucătărie, am profitat că eram singur și m-am jucat puțin
cu chitara unui coleg. Spre surprinderea mea, managerul
restaurantului era încă acolo și a asistat la mica mea
reprezentație. Încântat de ce auzise, mi-a propus pe loc să mă
alătur băieților din trupă. Am acceptat fără să stau pe gânduri.
Chiar dacă salariul nu era cu mult mai mare decât înainte, era
un pas în față pentru mine și o ocazie să fac ceea ce îmi
doream.
Au trecut mulți ani de atunci dar îmi amintesc ca și cum ar fi
ieri. Acum predau la un liceu cu profil muzical din Koln și
lucrurile sunt cum nu se poate mai bine pentru mine. 

Îi mulțumesc lui Dumnezeu pentru că a fost lângă mine în tot
acest timp și bunicului meu pentru că mi-a transmis un dar
minunat, dragostea pentru muzică. 
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Să faci din pasiune...
meserie 
Daniel N., 34 ani, Karlsruhe

Încă de când eram mic, mi-a plăcut enorm istoria. Uite cum o
pasiune îți hotărește destinul! Eu mă aflu în Germania pentru
că dintotdeauna am vrut să mă fac arheolog, numai că în
România nu poți trăi din această meserie. Nici nu știu câți
arheologi are România la ora actuală.

Ideea e că am vrut să-mi păstrez activitatea de zi cu zi cumva
în strânsă legatură cu pasiunea, și am ales astfel domeniul
construcțiilor. La fel ca în arheologie întâlnim clădiri, planuri,
pietre și mult... praf.

Sunt în Germania de nouă ani, imediat după terminarea facul -
tății de Construcții și Instalații, și am pornit mai întâi ca șef
de punct de lucru (polier) apoi, când am observat care sunt
respon sabilitățile și sarcinile de lucru, am zis că mă pricep
foarte bine ca șef de echipă în cadrul diferitelor lucrări de pe
șantierele de aici. Acum am în subordine în jur de o sută de
oameni, unii de vârsta părinților mei, alții foarte tineri.44
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Împărtășesc alături de ei atât bucurii cât și tristeți, griji, dor
de casă, de familii, de cei dragi. Încerc în fiecare zi să le fiu
aproape, să-i ajut când se ivește câte vreo problemă sau când
nu se descurcă, unii nu știu limba germană. 

Una peste alta, îmi place în Germania, câștig destul de bine,
am câțiva prieteni buni, și români și nemți, călătoresc oriunde
vreau. Este unul dintre motivele pentru care am decis să
trăiesc aici: din orașul meu pot ajunge foarte ușor aproape
oriunde în Europa. În fiecare week-end îmi place să fac dru -
meții sau să-mi iau bicicleta și să colind pe cărările munților
din apropiere, să savurez un croisant franțuzesc alături de o
„chocolat chaud” în inima Strasbourg-ului sau să pornesc la
drum către Zurich. Este extrem de plăcut să te trezești într-o
sâmbătă dimineață și să te gândești: astăzi unde aș vrea să
merg? În Elveția? Belgia? Franța?

Iubesc muntele și senzația de descătușare pe care ți-o oferă,
iubesc muzica, până-n-tracolo încat parcurg sute de kilometri
pentru a fi în atmosfera concertelor date de formațiile mele
preferate, iubesc independența și posibilitatea de a acționa
după propria voință sau dorinta. De aceea sunt suma peisa -
jelor, imaginilor, oamenilor, întămplarilor, sunetelor și  mires -
melor pe care le-am adunat în mine.

De asemenea, iubesc locurile frumoase de oriunde ar fi ele,
orașe montane, cocoțate pe culmi de munți francezi sau elve -
țieni, târguri colorate pline ochi cu turiști nerăbdători, cascade
edenice izvorâte din stânci ascuțite, părți de natură care să-ți
minuneze ochii, cred ca tot ce-i frumos mă emoționează. Aș
putea vorbi ore în șir despre încântările pe care le-am văzut și
le-am trăit. Ultima oara mi-am încărcat bateriile în țara
gheizerelor și am ajuns la concluzia că numai dacă plecam din
România puteam ajunge să văd și să trăiesc atâtea.

Încerc să surprind lucrurile bune pe care mi le dă străinătatea,
pe lângă bani, și pot spune că se câștigă bine ca inginer în
construcții. 45



Eu la 26 de ani îmi construisem în România propria casă,
aveam o mașină bună și toate condițiile unui trai decent. Mă
gândeam să-mi asigur viitorul. Să am unde să mă întorc. Îmi
doresc ca peste ani să-mi deschid un bar în stil bavarez, în
care să se bea bere bună și să se asculte muzică adevărată.

Prin urmare, viața în altă țară mi-a adus un venit mai mare,
multă libertate, experiențe diverse, și bune și rele, din care
întotdeauna am învățat ceva. Pe de altă parte, am avut și
situații dezagreabile: faptul că am fost departe de familie și
prietenii apropiați. Probabil acest aspect este cel mai acut,
restul sunt oarecum mai ușoare, faptul că nu cunoști bine
limba la început, nu știi regulile, regulamentele, locuiești pe
unde apuci, lucrezi la început mai greu etc. 

Sunt etape pe care le parcurg toți cei care trăiesc în altă țară
decât cea natală și care îi ajută, datorită dificultăților, să devină
mai puternici, mai temerari, mai ambițioși.

Acum sunt un om fericit, împlinit, împăcat cu toate. Am
experi mentat tot felul de lucruri, am străbătut prin diverse
locuri, am întâlnit oameni și am cunoscut culturi. Din toate
acestea, simt că am câștigat. Sunt în prezent, omul mult mai
complex decât cel de dinainte de a pleca de acasă.
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